



ການຊ່ວຍເຫຼືອດ້ານວິຊາການໃນການເສີມສ້າງ
 ຂັດຄວາມສາມາດລະດັບພາກພື້ນ
 ການເສີມສ້າງຂັດຄວາມສາມາດກົດໝາຍ
 ສົ່ງແວດລ້ອມໃນພາກພື້ນອາຊີ-ປາຊີຟິກ:
 ການສ້າງບຸກຄົນຫຼັກແຫຼ່ງໃນການສ້າງກົດໝາຍ
 ສົ່ງແວດລ້ອມ
 ໂຄງການຝຶກອົບຮົມຄູຝຶກ
 ວັນທີ 27 ພະຈິກ - ວັນທີ 1 ທັນວາ ປີ 2017
 ສປປລາວ, ກຳປູເຈຍ

**ທິດທາງທີ່ເປັນທາງເລືອກ
 ໃນການແກ້ໄຂບັນຫາທາງສົ່ງແວດລ້ອມ**

ບົດຝຶກຫັດການສະແດງບົດບາດ: ການໄກ່ເກ່ຍ

ບົດຮົບທີ 7, ວັນອັງຄານ 28 ເດືອນພະຈິກ ແລະ
 ກອງປະຊຸມບົດຮົບທີ 12, ວັນພຸດ 29 ເດືອນພະຈິກ

ພາກສະເໜີ

ບົດຝຶກຫັດການສະແດງບົດບາດນີ້ ຖືກອອກແບບເພື່ອລະດົມຊຸກຍູ້
 ໃຫ້ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມກວດເບິ່ງດ້ານຕ່າງໆຂອງສະຖານະການອັນດົບວກນັ້ນ,
 ດ້ວຍການນຳໃຊ້ກົດໝາຍຈາກອຳນາດດ້ານຍຸດຕິທຳຂອງຕົນເອງ, ແລະ
 ເຂົ້າຮ່ວມໃນຂະບວນການໄກ່ເກ່ຍຕາມບົດຝຶກຫັດທາງເລືອກ
 ໃນການແກ້ໄຂຂັດແຍ້ງ. ສະພາບຄວາມເປັນຈິງທີ່ໄດ້ເລືອກເອົາໃນ
 ນີ້ແມ່ນຮູບການຈຳລອງ.

ບົດຝຶກຫັດການສະແດງບົດບາດນີ້ ຈະດຳເນີນເປັນ 2 ພາກ. ພາກ
 ທຳອິດແມ່ນການແນະນຳກ່ຽວກັບຮູບການຂອງບົດບາດ, ພ້ອມດ້ວຍ
 ຄຳແນະນຳກ່ຽວກັບວິທີການດຳເນີນບົດຝຶກຫັດ. ພາກນີ້ ຈະ
 ດຳເນີນໃນບົດຮົບທີ 7 ໃນມື້ທີ 2, ວັນອັງຄານວັນທີ 28 ພະຈິກ
 ລະຫວ່າງເວລາ 2.25 ໂມງ ແລະ 3.15 ໂມງ. ໃນພາກນີ້, ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມ
 ຈະແບ່ງອອກເປັນກຸ່ມຍ່ອຍ, ແລະຈະໃຫ້ເວລາເພື່ອອ່ານ ແລະ
 ສົນທະນາກັນກ່ຽວກັບສະຖານະການ ແລະ ເພື່ອກະກຽມຈຸດຄິດ ແລະ
 ທາງເລືອກໃນການຈະລະຈາຂອງຕົນ.

ພາກທີ 2 ຂອງບົດຝຶກຫັດແມ່ນການສະແດງບົດບາດການໄກ່ເກ່ຍ. ພາກ
 ນີ້ ຈະດຳເນີນໃນບົດຮົບທີ 12 ໃນມື້ທີ 3, ວັນພຸດວັນທີ 29
 ເດືອນພະຈິກ ລະຫວ່າງເວລາ 3.30 ໂມງ ແລະ 4.30 ໂມງ.

ຫຼັງຈາກການສະແດງບົດບາດແລ້ວ, ຈະມີໂອກາດເພື່ອປະກອບຄຳເຫັນ
 ຕໍ່ການສະແດງບົດບາດ ແລະ ການສົນທະນາກັນວ່າຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມ

ອາດຈະລວມເອົາການສະແດງບົດບາດແບບນີ້ເຂົ້າໃນຊຸດຝຶກອົບຮົມກົດໝາຍສິ່ງແວດລ້ອມໄດ້ຫຼືບໍ່.

ຄໍາແນະນຳ

1. ຈະໄດ້ແຕ່ງຕັ້ງຜູ້ໄກ້ເກ່ຍ 2 ຄົນເປັນຜູ້ນຳພາໃນການໄກ້ເກ່ຍ.
2. ສ່ວນຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມທຳອິດຈະຖືກແບ່ງອອກເປັນ 5 ກຸ່ມ ອຍ, ແຕ່ລະກຸ່ມຈະໄດ້ຮັບມອບໝາຍບົດບາດສະເພາະທຳພວກເຂົາເຈົ້າຕ້ອງໄດ້ດຳເນີນໃນການໄກ້ເກ່ຍ.
3. ແຕ່ລະກຸ່ມຄວນເລືອກເອົາຜູ້ລາຍງານຊຶ່ງຕ້ອງບັນທຶກໃນນາມຂອງກຸ່ມ, ແລະກະກຽມເພື່ອສະຫຼຸບການສົນທະນາໃສ່ກະດານຂາວຫຼືໃນຄອມພິວເຕີ.
4. ແຕ່ລະກຸ່ມຄວນເລືອກເອົາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມ 2 ຄົນເພື່ອນຳພາການສົນທະນາແລະເປັນຕົວແທນຂອງພວກເຂົາເຈົ້າໃນການໄກ້ເກ່ຍ.
5. ສະມາຊິກແຕ່ລະຄົນຂອງກຸ່ມຕ້ອງຈະສະໜັບສະໜູນຫົວໜ້າກຸ່ມຂອງຕົນໃນການສົນທະນາແລະການເລະຈາ.
6. ຈະມີບັນດາຄູ່ຝຶກເພື່ອອະທິບາຍແລະປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນຊ່ວງກະກຽມຂອງແຕ່ລະກຸ່ມ.

ສະຖານະການຈຳລອງ:

ໃນປີ 2010, ທີ່ດິນບາງບ່ອນ (ຊັບສິນສ່ວນຕົວຂອງລັດ) ທີ່ໄດ້ຈັດໄວ້ໃຫ້ຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ, ຜູ້ເມືອງແລະການກໍ່ສ້າງຕົວເມືອງ (MoLMUPC) ຈຸດປະສົງເພື່ອກໍ່ສ້າງເຮືອນຫຼວງສຳລັບປະຊາຊົນທີ່ມີລາຍໄດ້ຕ່ຳແລະລາຍໄດ້ຕ່ຳກວ່າລະດັບປານກາງ. ກົມເຮືອນຫຼວງເຊິ່ງເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງ MoLMUPC, ໄດ້ອອກໃບອະນຸຍາດກໍ່ສ້າງໃຫ້ບໍລິສັດພັດທະນາອະສັງຫາລິມະຊັບເພື່ອກໍ່ສ້າງອະສັງຫາລິມະຊັບເຮືອນຫຼວງໃສ່ທີ່ດິນທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້. ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດເຫຼົ່ານີ້ໄດ້ດຳເນີນໂດຍ MoLMUPC ກ່ອນໜ້າການປະເມີນທີ່ດິນຂອງກະຊວງສິ່ງແວດລ້ອມເພື່ອກຳນົດວ່າມັນເໝາະສົມສຳລັບເຂດທີ່ພັກອາໄສຫຼືບໍ່.

ບໍລິສັດພັດທະນາອະສັງຫາລິມະຊັບໄດ້ເລີ່ມກໍ່ສ້າງອາຄານທີ່ພັກອາໄສໃນປີ 2011 ແລະເມື່ອຮອດປີ 2010 ກໍໄດ້ຂາຍຊັບສິນເປັນເຮືອນທັງໝົດທີ່ພວກເຂົາເຈົ້າໄດ້ກໍ່ສ້າງ.

6 ປີຫຼັງຈາກທີ່ຢ້າຍເຂົ້າໄປເຮືອນຫຼັງໃໝ່ຂອງຕົນ, ເຈົ້າຂອງເຮືອນຕົກຕະລົງເມື່ອໄດ້ຢ້າຍວ່າຊີວິດຂອງພວກເຂົາເຈົ້າຢູ່ໃນຄວາມສ່ຽງ, ຢ້າຍວ່າຄຸ້ມເຮືອນຖືກສ້າງຂຶ້ນໃນເນື້ອທີ່ດິນທີ່ຖືກບັນເປົ້ນຈາກມົນລະພິດອຸດສະຫະກຳຕ່ຳແຜ່ນ. ເນື້ອທີ່ດິນຖືກບັນເປົ້ນຢ້າຍເຈົ້າຂອງທີ່ດິນຄົນກ່ອນໆດຳເນີນທຸລະກິດໂຮງງານຕັດຫຍິບປັອຍນຳເສຍຈາກການຍ້ອມສີຜ້າແຜ່ທີ່ມີພິດສູງ. ພວກເຂົາເຈົ້າໄດ້ຂາຍທີ່ດິນໃຫ້ລັດຖະບານໃນປີ 2009.

ການປະເມີນຜົນສິ່ງແວດລ້ອມຫຼ້າສຸດໂດຍກະຊວງສິ່ງແວດລ້ອມສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ເນື້ອທີ່ດິນດັ່ງກ່າວຖືກປົນເປື້ອນດ້ວຍຫຼາກຫຼາຍສານເຄມີທີ່ແຕກຕ່າງກັນຈາກການຍ້ອມສີ່ຜ້າແຜທີ່ອາດຈະເຮັດໃຫ້ເກີດການລະຄາຍເຄື່ອງໃນຕາ, ດັ່ງ, ຄໍ້ ແລະ ຜົວໜຶ່ງ ແລະ ນໍ້າໄປສູ່ ພາວະຫົວໃຈລົ້ມເຫຼວ. ໃນມໍ່ໆນີ້, ຍ້ອນວ່າຖັງນໍ້າໃຕ້ອາຄານມີການຮົ່ວໄຫຼ, ນໍ້າຜົນທີ່ປົນເປື້ອນດ້ວຍທາດໂລຫະໜັກໄດ້ຮົ່ວໄຫຼເຂົ້າໄປໃນນໍ້າດື່ມຂອງບັນດາຜູ້ພັກອາໄສ.

ເຈົ້າຂອງປະຈຸບັນຂອງຊັບສິນເລີ່ມນັ້ນກໍາລັງປະສົບກັບຜົນກະທົບດ້ານສຸຂະພາບທີ່ພວກເຂົາເຈົ້າຖືວ່າເປັນຜົນມາຈາກການດໍາລົງຊີວິດຢູ່ໃນເນື້ອທີ່ດິນທີ່ມີການປົນເປື້ອນ, ຍ້ອນວ່າພວກເຂົາເຈົ້າລ້ວນແຕ່ມີສຸຂະພາບແຂງແຮງດີກ່ອນທີ່ຈະຍ້າຍເຂົ້າມາໃນເຂດພູດທະນານີ້. ຫຼາຍຄົນມີອາການລະຄາຍເຄື່ອງຕາ, ດັ່ງ, ຄໍ້ ແລະ ຜົວໜຶ່ງ, ໂດຍສະເພາະຜູ້ເຖົ້າຜູ້ແກ່ ແລະ ເດັກນ້ອຍ. ຜູ້ພັກອາໄສ 5 ຄົນມີພາວະຫົວໃຈລົ້ມເຫຼວ. 3 ຄົນເສຍຊີວິດ ຫ່ວງບໍ່ດົນມານີ້.

ບັນດາຜູ້ພັກອາໄສໄດ້ພະຍາຍາມເຂົ້າຫາກະຊວງສິ່ງແວດລ້ອມທີ່ມີອໍານາດໃນການແກ້ໄຂບັນຫາທີ່ດິນຖືກປົນເປື້ອນດ້ວຍການແຍກສານເຄມີອອກຈາກດິນແລະນໍ້າໃຕ້ດິນ, ແຕ່ວ່າກະຊວງສິ່ງແວດລ້ອມບອກວ່າບໍ່ມີຊັບພະຍາກອນເພື່ອຊ່ວຍໃນວິທີທາງນີ້. ໃນຕົວຈິງ, ຍັງມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກໃນການເຂົ້າເຖິງດິນຢູ່ພາຍໃຕ້ເຮືອນຂອງຜູ້ພັກອາໄສໃນເມື່ອພວກເຂົາເຈົ້າຍັງສັບຕໍ່ດໍາລົງຊີວິດຢູ່ໃນເຮືອນຂອງຕົນ.

ບັນດາຜູ້ພັກອາໄສແລະເຈົ້າຂອງເຮືອນຢາກພົບກັບບໍລິສັດພູດທະນາ ອະສັງຫາລ ມະຊຸບ, ກະຊວງສິ່ງແວດລ້ອມ, ກະຊວງຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ, ຜັງເມືອງ ແລະ ການກໍ່ສ້າງຕົວເມືອງ ແລະ ເຈົ້າຂອງເດີມໂຮງງານຕັດຫຍິບ. ທຸກຝ່າຍໄດ້ຕົກລົງເຫັນດີເຂົ້າຮ່ວມການໄກ່ເກ່ຍເພື່ອພະຍາຍາມແກ້ໄຂຂໍ້ຂັດແຍ້ງນີ້.

5 ຝ່າຍມືດັ່ງນີ້:

- 1) ບັນດາຜູ້ພັກອາໄສ ແລະ ເຈົ້າຂອງເຮືອນຫຼວງ
- 2) ບໍລິສັດພູດທະນາ ອະສັງຫາລ ມະຊຸບ
- 3) ກະຊວງສິ່ງແວດລ້ອມ
- 4) ກະຊວງຄຸ້ມຄອງທີ່ດິນ, ຜັງເມືອງ ແລະ ການກໍ່ສ້າງຕົວເມືອງ
- 5) ເຈົ້າຂອງເດີມໂຮງງານຕັດຫຍິບ

ຂໍ້ຄວາມສໍາລັບແຕ່ລະຝ່າຍ
ຂໍ້ຄວາມສັ້ນໆໃນການໂຕ້ຖືງຂອງແຕ່ລະຝ່າຍໃນທັງໝົດ 5 ຝ່າຍທີ່ອາດຈະຕ້ອງນໍາສະເໜີໃນການໄກ່ເກ່ຍຈະໄດ້ແຈກຢາຍໃຫ້ແຕ່ລະຝ່າຍ

ໃນບົດຮຽນ ທີ່ 7. ແຕ່ລະຝ່າຍຈະບໍ່ເຫັນຂໍ້ຄວາມ
ທີ່ໄດ້ແຈກຢາຍໃຫ້ 4 ຝ່າຍອື່ນ.